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  :ملخص

 قبل العديد من من المتزايدهتمام الإمن المواضيع التي تحظى بإن موضوع الحكم الراشد المحلي       

 بشكل عامتحقيق التنمية المحلية إطار في  متعاظمة رادوأيقوم به من الخبراء والباحثين، نظرا لما 

بين في إطار الشراكة المحلية  إلاّ ذلك طبعا لا يمكن أن يتحققو بشكل خاص، التنمية الاقتصاديةو

 أيضا وفي إطار، )ي المحلي، القطاع الخاص المحلي الحكم المحلي، المجتمع المدن( عناصره الثلاثة 

 كالشفافية، المشاركة، حكم القانون، المساءلة،: المختلفة احترام شروط وآليات الرشادة المحلية

وثيقة إذ لا يمكن  محلي والتنمية الاقتصادية المحليةالحكم الراشد البين علاقة فال .وغيرها... الفعالية

الحكم الراشد  بحث دور نحاول ضمن هذه الدراسةهذا لو. تصور نجاح أحدهما في ظل غياب الآخر

على أرض  منها بالجزائر على أن نسقط الجوانب النظرية التنمية الاقتصادية المحليةفي تحقيق المحلي 

تشمل بعض الفواعل المحلية للحكم الراشد المحلي بولاية قسنطينة  ميدانيةالواقع من خلال دراسات 

مدى مساهمتها في تحقيق التنمية الاقتصادية بهذه الولاية في إطار الشراكة المحلية  وإبراز، كنموذج

  .القائمة على الالتزام بشروط الرشادة المحلية

التنمية الاقتصادية في تحقيق  دورهالحكم الراشد المحلي ومن دراستنا لموضوع وتوصلنا        

لتشاركية لدى ضعف الثقافة ا  :أهمهاهامة إلى عدة نتائج  )ولاية قسنطينة: دراسة حالة( المحلية

فيما أما  .بنسب ضئيلة جدا هتطبق مؤشرات المحليالحكم الراشد  مكوناتأن و ،المواطنين المحليين

بالسلب على التنمية  انعكس الأمر الذي فواعله فهي تقريبا منعدمة،الشراكة المحلية بين يخص 

والاقتراحات  وبناءا على ذلك تم في الأخير تقديم مجموعة من التوصيات .ببلادنا الاقتصادية المحلية

الحكم الراشد المحلي في تحقيق التنمية الاقتصادية على فواعل دور أنها بإمكانها تفعيل  نرىالتي 

 .ببلادنا المستوى المحلي



     ABSTRACT  

  

 The issue of good governance local topics of increased interest by many 

experts and researchers, given for his roles in the context of a growing local 

development in general, and economic development, in particular, of course you 

can not only be achieved within the framework of local partnership between the 

three elements: (Local government, local civil society, the private sector local), 

in the context also, to respect the conditions and mechanisms of the various local 

rationalization: such as transparency, participation, rule of law, accountability, 

efficiency ... and others. And that is why we are trying in this study was to 

examine the role of local good governance, to achieve local economic 

development in Algeria, on the theoretical aspects of them fall on the ground 

through field studies include some of the other actors in local good governance 

under the local state of Constantine as a model, and highlight their contribution 

to economic development in this state in the framework of domestic partnership 

based on commitment to the terms of rationalization. 

      And we came to the subject of our study, the local good governance and its 

role in local economic development (case study: the state of Constantine) to 

several significant results, including: Weakness of participatory culture among 

local citizens, components of good governance local indicators applied at rates 

very low. As for the local partnership between the actors of good governance are 

almost non-existent, which reflected negatively on the local economic 

development in our country. And based on that has been in the last set of 

recommendations and suggestions that they could see the actors activate the role 

of good governance local economic development at the local level in our 

country. 


